

Title (en)

Rootconfiguration for turbomachineblades

Title (de)

Fussform für Turbomaschinenschaufeln

Title (fr)

Configuration du pied d'aube de turbomachine

Publication

EP 0705959 A2 19960410 (DE)

Application

EP 95810586 A 19950920

Priority

DE 4435268 A 19941001

Abstract (en)

The bladed rotor (1) has blade roots (3) and corresponding blade root cavities (2) are christmas tree shaped. The free shape gives rise to multiple teeth (10, 20) and matching cavities (11, 21). The combination produces multiple load bearing surfaces (F) that are angled. Each of the teeth and cavities can be described in terms of a large (R2) and small (R1) constant radius curve, joined together by the load bearing surface. The angle (W) between a tangent (T) to the curve at the point (A, B) where it joins the load surface, and the surface itself is at least 40 degrees. The profile of the teeth and cavities is a combination of the curves (22, 24) and the adjoining flats (23, 25).

Abstract (de)

Bei einem beschaukelten Rotor (1) einer Turbomaschine sind die Schaufelfüsse (3) und die Schaufelnuten tannenbaumförmig mit mehreren Kerben (10, 21) und Zacken (11, 20) ausgeformt. Dadurch bilden sich mehrere schräg verlaufende tragende Flächen (F). Die an die tragenden Flächen anschliessenden Kerben (10, 21) im Schaufelfuss (3) und in der Schaufelnut werden im wesentlichen durch einen ersten Kurvenradius (R1) und einen zweiten Kurvenradius (R2) beschrieben. Der an die tragende Fläche (F) anschliessende erste Kurvenradius (R1) ist kleiner als der zweite Kurvenradius (R2). Der Öffnungswinkel (W) zwischen einer Tangente (T), die an den durch den ersten Kurvenradius (R1) beschriebenen Kreisbogen (22) am Endpunkt (A, B) der tragenden Fläche anliegt, und der tragenden Fläche (F) beträgt mindestens vierzig Grad. <IMAGE>

IPC 1-7

F01D 5/30

IPC 8 full level

F01D 5/30 (2006.01)

CPC (source: EP US)

F01D 5/3007 (2013.01 - EP US)

Citation (applicant)

GB 2011522 A 19790711 - GOTTO R J

Cited by

EP0889202A3

Designated contracting state (EPC)

DE FR GB IT

DOCDB simple family (publication)

DE 4435268 A1 19960404; EP 0705959 A2 19960410; EP 0705959 A3 19980107; JP H08100603 A 19960416; US 5554005 A 19960910

DOCDB simple family (application)

DE 4435268 A 19941001; EP 95810586 A 19950920; JP 25134495 A 19950928; US 51077695 A 19950803